
Abstract 

This study addresscd the topic of narrative poetics in ancient Algerian travel literature. It sought to explore the 
manifestations of the poetic dimension in selected examples of travel texts, including: The Journey of Al-Warthilani, 
The Journey of Ibn Hammadush, and The Journey of the Great Bey by Ibn Hattal al-Tilimsani. An analytical reading of 
these texts revealed a striking presence of poetic manifestations, giving them a literary character that transcends the 
confines of traditional documentation and narration. The study also demonstrated that poetics in these examples is not manifested in a single dimension, but rather encompasses multiple aspects, encompassing essential techniques that are 
considered pillars of travel construction, such as narration, description, and the representation of time and place. It also 
employs dialogue and the aesthetic exploitation of linguistic structure, enhancing the creative dimension of the travel 
text. Keywords: Journey, travel literature, poetics, narrative, description. 
Résumé 

Cette étude aborde le thème de la poétique narrative dans la littérature de voyage algérienne ancienne. Elle vise à 
explorer les manifestations de la dimension poétique dans des exemples choisis de textes de voyage, notamment: Le 
Voyage d'ALWarthilani, Le Voyage d'Ibn Hammadush et Le Voyage du Grand Bey d'Ibn Hattal al-Tilimsani. Une 
lecture analytique de ces textes révèle une présence frappante de manifestations poétiques, leur conférant un caractère littéraire transcendant les limites de la documentation et de la narration traditionnelles. L'étude démontre également que la poétique dans ces exemples ne se manifeste pas dans une seule dimension, mais englobe plutôt de multiples aspects, 
englobant des techniques essentielles considérées comme des piliers de la construction du voyage, telles que la 
narration, la description et la représentation du temps et du lieu. Elle fait également appel au dialogue et à l'exploitation esthétique de la structure linguistique, ainsi la dimension créative du texte de voyage. Mots-clés : Voyage, 
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